
   

Comissió de Relacions 
Internacionals, Mobilitat i 
Política Lingüística 
Facultat de Geografia i 
Història 
 

 
C. Montalegre, 6-8  
08001 Barcelona 

 

 
 
dt.geografia.historia@ub.edu 
 

 

1 
 

Dia: Dijous, 4 de febrer de 2021 
Hora: 12,30 hores 
Lloc: Videoconferència 
  
Assistents: 
Antoni Conejo da Pena  
Ferran Estrada Bonell 
Arlinda Garcia Coll (Presidenta) 
Xavier Mangado 
Carina Sala Juanós 
Dolores Sánchez Aguilera 
 
Absents: 
Carles Buenacasa Pérez 
Roger Canals Vilageliu 
Joan Albert López Bustins 
Francisco Javier López Cachero 
 
Ordre del dia 

1.- Aprovació acta de la reunió anterior 
2.- Informació de la responsable 
3.- Informació convocatòria mobilitat curs 2021-22 
4.- Nou programa Erasmus 2021-2027 
5.- Propostes d'activitats de dinamització lingüística curs 2020-21 
6.- Torn obert de paraules 

 

S’inicia la reunió a les 12,40 h. 
1. S'aprova l'acta de la reunió del 19/5/2020 
 
2.  La responsable informa sobre diversos punts: 
 
a) Oficina ORI del centre 
 S'ha estabilitzat la situació pel que fa al personal: es compta amb una persona fixa, la Sra. Mercè 
Cabrera, que ocupa una plaça de tècnic, compartida amb l'ORI de Filosofia i Biblioteconomia, i una persona 
contractada per la Facultat, Marta Hidalgo, que té una àmplia experiència per haver estat abans com a becària. 
No hi ha becari de dinamització lingüística (Serveis Lingüístics) en aquests moments, però s'espera que n'hi hagi 
properament. 
 
 L'activitat de l'oficina després del període de confinament ha estat la mateixa, però en format virtual.   
S'han fet un total de 4 sessions informatives: 2 adreçades als estudiants Outgoing (una quan s’obre la 
convocatòria i una altra un cop seleccionats els estudiants) i 2 Welcome Sessions adreçades als estudiants 
Incoming quan s’incorporen (al setembre i al gener) 
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b) Ajuts d'Internacionalització i convocatòria Erasmus Professorat 
 Es preveu que surtin aviat els Ajuts d'Internacionalització, que depenen del Vicerectorat. 
Com a novetat, ha canviat el format, i s'ha obert una única convocatòria que es pot presentar en 3 terminis, 
perquè les persones interessades ho puguin demanar en funció de la situació sanitària. 
 
c) Dinamització Lingüística: 
 Al desembre es va resoldre la convocatòria de setembre dels Premis Espai, Temps i Forma als millors 
Treballs Finals de Grau i Màster. Es va fer un lliurament virtual, i els premiats van fer una petita presentació  del 
seu treball que es va incloure en el vídeo de Nadal i es va penjar a les xarxes i al web. 
 
 Pel que fa als grups de conversa d’idiomes estrangers de la Facultat, aquests han continuat amb la seva 
activitat en format telemàtic. 
 
d) Convocatòria K107 (mobilitat fora Unió Europea) 
 Ens han concedit un Erasmus a Ubekistan, amb conveni amb dues universitats (Sarmanka i UR Gench 
University) que podran ser utilitzats per un alumne de Doctorat i un professor.  És un conveni vigent fins el 2023 
i la primera convocatòria es preveu que surti al març  per marxar al febrer del 2022.  
 
e) Premis de Batxillerat 
 A la darrera reunió s'havia plantejat si calia canviar les bases (i el calendari) dels premis Batxillerat a la 
Facultat.  Amb la posada en marxa dels premis UB-Santander, al millor Treball de Recerca vinculat als 
ensenyaments de la Facultat, s’ha centralitzat tot a través del servei FUTURS UB-SAE, pel tema de captació 
d’alumnat. Per tant, ja no serà necessari convocar des de la Facultat premis similars, i actuarà només com a 
intermediària. 
 
 Finalment s’informa que a la darrera reunió del 19 de gener que es va tenir amb l’OMPI, es va comentar 
el canvi d’equip rectoral i s’està a l’espera de si hi haurà delegat del rector per a temes de mobilitat i de com 
serà la nova organització, de manera que no hi hagut cap reunió més de moment. 
 
 El Dr. F. Estrada pregunta sobre el nombre d'estudiants que van acabar cancel·lant a causa de la 
pandèmia. Comenta que li hauria agradat disposar de les dades dels alumnes del seu ensenyament que eren 
fora per a poder contactar-los i donar-los suport, en tant que cap d'estudis. La Dra. A. Garcia explica que es van 
rebre instruccions molt precises que calia centralitzar-ho tot des de l'OMPI per tal de respondre i gestionar de 
forma unificada els nombrosos missatges de pares i alumnes i, en conseqüència, es va actuar d'acord amb les 
indicacions donades. 
 
 Pel que fa les dades de mobilitat, en el cas del alumnes Incoming, 92 en total, només 2 van cancel·lar. La 
resta, 55 van decidir quedar-se aquí i acabar el curs, i 35 van tornar als seus països i van continuar a distància. En 
el cas dels Outgoing, si que hi va haver força renúncies o estades que van ser cancel·lades per les universitats de 
destí.  
 
3. Pel que fa a la convocatòria Erasmus per marxar el curs 2021/22, el període per demanar la mobilitat 
va ser del nov.20 al gener 21.  Es va fer una sessió informativa telemàtica, amb un gran èxit d'assistència. 

En aquesta convocatòria es poden presentar les sol·licituds per doble via: 
- Presencialment, per Registre 
- Telemàticament, amb instància genèrica 

Aquesta darrera opció  ha generat algun problema, ja que al no haver cap filtre previ, l'alumne ha pogut 
presentar la instància sense tenir tota la documentació.  A més han arribat a l'ORI amb retard. 
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En nombre total de sol·licituds tenim: 
- Erasmus i Global Mobility (Facultat): 46 sol·licitud Erasmus i 5 Global Faculty. 
- Global Mobility (OMPI): Ens han informat de l’OMPI que s’han rebut 12 sol·licituds per a la nostra 

Facultat. 
 

En ambdós casos no varia gaire en nombre de sol·licituds respecte als cursos anteriors, malgrat la situació. 
S'observa una lleugera davallada en el cas dels convenis generals respecte a anys anterior (marxaven entorn 
14-19 alumnes). En canvi, hi hagut un lleuger augment en el cas dels Erasmus. 
 
 S'agraeix la feina feta per l’ORI per la gestió, que ha estat més feixuga, per l'elevat nombre de 
consultes en tots els aspectes (aplicatiu, universitats estrangeres, procediment...). 
 
 Pel que fals Incoming, actualment (curs 2020/21) hi ha 16 alumnes matriculats (estada 1r. Semestre i/o 
anual) i s'espera que arribin uns 20 més al 2n. Semestre. Hi ha una davallada respecte xifres de cursos 
anteriors, degut a la situació. 
 
 El Dr. F. Estrada comenta que la gestió també ha estat complicada per als caps d'estudis, per la 
impossibilitat de fer trobades presencials i pel propi aplicatiu per gestionar la convocatòria, complicat per als 
alumnes i difícil de gestionar. Caldria buscar solució per a aquest aplicatiu.  
 
 La Dra. A. Garcia coincideix en què l'aplicatiu és feixuc de gestionar, si bé és cert que l'alumne té 
accés a tota la informació: sessions informatives, informació al web i a més se’ls hi explica i es respon cada 
consulta per correu. I respecte a l’aplicatiu SOP, de moment no hi ha intenció de canviar-lo, ja que es gestiona 
tot el procediment i s’ha convertit una mica en l’eix principal de tot el procés. 
 

4.-  L'anterior programa Erasmus finalitzava l'any 2020, però es va prorrogar un any més degut a la 
pandèmia, amb tots els convenis vigents i per a tots els països amb els quals teníem conveni, inclosa la Gran 
Bretanya. Ara cal revisar tota l'oferta de convenis per al nou programa Erasmus que cobreix el període 2021-
2027. 
  
 Des de l'OMPI es va convocar als responsables de Rel. Internacionals, per tal d'analitzar la situació actual 
(amb dades de mobilitat per centres) i donar algunes directrius per fer aquestes renovacions.    
 
 En el cas de la nostra Facultat  tenim en general una baixa mobilitat respecte a les altres, i un balanç 
negatiu, en el sentit que rebem més estudiants que no pas enviem. Per altra banda, hi ha un elevat nombre de 
convenis que no fem servir. Es per això que se’ns demana un procés de reflexió, per veure quins convenis val la 
pena mantenir i quins no. Convé tenir una oferta que sigui gestionable i que permeti un coneixement més 
proper de les destinacions per assessorar millor als alumnes. 
 
Les directrius per a la renovació dels convenis són les següents: 

• Cancel·lar convenis amb els quals no tenim mobilitat 
• Intentar reequilibrar entre In /Out (cal prioritzar aquelles universitats amb les que tenim un in-balance 

positiu 
• Equilibri territorial, no centrar-ho tot en un país 
• Considerar les universitats de la Charm University: Trinity College (Dublin), Utrecht, Elte, Budapest i 

Montpellier com a possibles convenis. 
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 Altres elements a considerar: Beneficis pel medi ambient (considerar aquelles universitats a les que es 
pugui arribar en tren), que tinguin bones pràctiques, així com pensar en altres modalitats Erasmus: Virtual 
Exchange, Blended Mobility (mobilitat mixta, en les quals una part es fa sense desplaçar-se de la universitat 
d’origen, i una altra marxant a la de destí). Aquestes són tipus de mobilitats que s’han previst, i caldria 
considerar-les també. També cal valorar la mobilitat en conjunt, tenint en compte la Global Mobility, que es fa 
fora de l’espai europeu. 

 Es lliura un document Excel amb les dades de mobilitat facilitades per l'OMPI, que s'han dividit per 
ensenyaments de la Facultat, perquè cada cap d’estudis i/o coordinador de Màster pugui consultar les seves 
dades. Les dades fan referència als darrers 5 anys. A continuació, s’examinen els llistats i es comenten en 
general. S'observa que hi ha ensenyaments (com ara Antropologia) que tenen més tirada cap a determinades 
destinacions ( Llatinoamèrica), i en aquests casos s'hauria de valorar la conveniència d'obrir alguns convenis 
específics. Antropologia, junt amb Història de l’Art és un dels ensenyaments que té més alta mobilitat, seguits 
per Història, però també hi ha convenis que no s’han utilitzat, i en canvi algunes destinacions són molt 
demanades.  Hi ha molts convenis oberts, i amb algunes universitats que estan molt ben situades en el rànquing 
internacional, però cap a les quals els nostres alumnes no mostren interès. 

 Les dificultats en l'idioma, nivell de vida o manca d'atractiu de les destinacions poden ser alguns dels 
motius pel quals hi ha menys mobilitat. 

 Respecte a la renovació dels convenis, hi ha un calendari a assolir, i haurien d’estar enllestits al mes de 
Juny.  S’obre a continuació un torn d’intervencions: 

 El Dr. X. Mangado comenta que, en el cas d'Arqueologia, la baixa mobilitat pot ser deguda al fet que els 
alumnes manifesten més interès en fer excavacions a l’estranger que no pas assignatures. Per altra banda, la 
manca d'oferta d'assignatures en anglès en el Grau fa difícil ofertar fora per rebre i enviar alumnes i s’ha 
detectat més interès en les universitats nòrdiques.. Es tractarà  i es valorarà en el consell d'Estudis quina política 
es podria implantar. 

 La Dra. Arlinda comenta que es podria deixar de banda el desequilibri territorial si es detecta que hi ha 
un especial interès per un país en concret per part d’algun ensenyament. 

 El Dr. F. Estrada comenta que també s'estudiarà el tema en el Consell d'Estudis. Comenta que a banda 
dels motius comentats (idioma, factor econòmic..) en el cas dels alumnes d’Antropologia hi ha una tirada més 
gran cap a Llatinoamèrica, on molts antropòlegs hi treballen i hi ha una tradició americanista. A banda d’això, el 
pla d’estudis pot dificultar el reconeixement d’assignatures, especialment quan els alumnes marxen en cursos 
avançats, ja que determinades assignatures no es poden fer fora (Taller Seminari, de 4rt. curs) o són anuals 
(Tècniques d’Investigació, de 12 cr.). El que es podria fer és recomanar als estudiants que tinguin en compte 
aquestes circumstàncies i que marxin abans, al 2n. curs. També comenta que seria molt interessant que els 
estudiants poguessin disposar de la informació sobre els convenis existents. 

 Coincideix en aquest punt (informació dels convenis) el Dr. T. Conejo. També comenta que en el cas 
d’HArt es detecta que hi ha una predilecció per Itàlia. Es revisaran els convenis, amb la idea de mantenir els que 
tenen més tradició i es valorarà obrir-ne de nous. 

 Es produeixen diverses intervencions sobre com procedir per fer les renovacions dels convenis. 
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 Finalment es decideix que es portaran a terme com convingui millor en cada cas: en consells d’estudis 
en el cas de les renovacions dels convenis de Grau, en reunions plenàries de Departament per tal de fer una 
estratègia conjunta, en el cas de Màsters, o també, en cas que sigui necessari, es contactarà amb els 
coordinadors de Màster per a fer les propostes de Màster. En algun cas es poden proposar ofertes Grau-Màster 
per a una mateixa universitat. En el cas dels Màsters hauria de ser una oferta de 4 o 5 convenis, ja que l’interès 
en marxar és menor. Per tant, caldrà pensar en una mobilitat per als propers 6 anys, primerament per Grau i 
després combinant amb el conjunt de la Facultat. Caldria també contactar als alumnes per veure quins són els 
seus interessos. Aquesta proposta s’ha de fer pensant en els propers 6 anys. 

5. Pel que fa a les propostes d'activitats de dinamització lingüística, fins ara es feia el premi  Espai, Temps i  
Forma, i els Actes de Sant Jordi com a principals formes de dinamització. Aquest any Sant Jordi tampoc es podrà 
fer presencialment i calia pensar quines propostes es podien fer en format virtual. Tanmateix, donada  la 
saturació que ja hi ha en el tema “pantalles”, la resposta a les propostes ja no és la mateixa.  Per tant, finalment 
s’ha optat, amb Deganat, per fer una Exposició Virtual (PowerPoint), igual que l’any passat, amb els diferents 
llibres que havien publicat els professors el darrer any 
 
S’acorda no fer cap més activitat fins el retorn a la presencialitat. 
 
7. No es produeix cap més intervenció i sense cap tema més a tractar s’aixeca la sessió a les 14,16 h. 
 

 

 

 

Dra. Arlinda Garcia Coll     Sra. Carina Sala 
Resp. de Relacions Internacionals i Mobilitat   Secretària de la Comissió  
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